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   گزارش
ويژه اي داش�ته 
باشيم از كرونا كه 
اگر نبود مشخص نمی شد كاروان ورزشي ايران 
در المپيك به جز همراهان متعددي كه كنار خود 
مي ديد، چند نفر ديگر را هم به عنوان افراد اضافه 
بايد تحمل مي كرد. جا دارد تشكر كنيم از مقامات 
برگزار كننده ژاپني و حت�ي كميته بين المللي 
المپيك كه با اعمال محدوديت براي كشورها در 
اعزام نفرات به المپيك باعث شدند بيت المال و 
پول مردم ايران بيشتر از اين خرج مسافرت مفت 
و مجان�ي آقايان توريس�ت ورزش�ي نش�ود. 
بسياري از مسئولان ورزش كشورهاي جهان اعلام 
كردند كه براي اعزام بهتر ورزشكاران و كادر فني 
تيم هاي شان از سفر به توكيو خودداري مي كنند. 
اتفاقاً اينجا در ايران هم نمونه اش را داشتيم، وقتي 
رئيس فدراسيون بدمينتون براي اينكه تنها بانوي 
بدمينتون ايران بتواند با مربي عازم المپيك شود 
قيد حض��ور در توكي��و را زد. با اي��ن حال حضور 
آدم هاي بي رب��ط و هي��چ كاره در المپيك باز هم 
اينقدر زياد بود كه چنين رفتارهايي ديده نشد. در 
حالي كاروان ايران با 188 نفر راهي توكيو شد كه 
از اين تعداد تنها 65 نفر ورزشكار بودند و نزديك 
به دو برابر اعض��اي كاروان را مربي، مدير و همراه 

تشكيل دادند. 
الهام هاش��مي، س��رمربي تيم ملي تيراندازي با 
عصبانيت تم��ام اعلام مي كند كه اج��ازه ندادند 
كمك او با تيم اعزام شود يا اينكه كارهاي ترخيص 
قطعات اسلحه ملي پوشان از گمرگ انجام نشد. 

خب معلوم اس��ت چرا، چون وقت��ي علي دادگر 
رئيس فدراسيون كه اتفاقاً از اعضای هيئت اجرايي 
كميته ملي المپيك هم هست همراه با حسني خو 
عضو هيئت رئيس��ه فدراس��يون زودت��ر از همه 
چمدان س��فر را بس��تند بايد هم كمك مربي و 
قطعات در ايران بمانن��د و در نهايت تيم نتيجه 

نگيرد، به هرحال اين دو واجب تر بودند. 
 اصلًا مهم نيس��ت، مهم مس��افرت دسته جمعي 
آقايان هيئت اجرايي كميته ملي المپيك اس��ت. 
مثلًا محسن رضواني رئيس فدراسيون شنا، كاش 
يكي پيدا شود و بپرسد دو هفته بعد از شناي متين 
بالسيني و بازگشت او به ايران جناب رئيس در توكيو 
چكار مي كرده كه تا روز آخر هم دل نمي كند براي 
بازگشت! بالس��يني در حالي تنها و بدون مربي و 
ماساژور مس��ابقه داد كه علاوه بر رئيس، محسن 

وحداني دبير فدراسيون نيز راهي توكيو شده بود!
 اصلًا انگار فقط كافيس��ت جزو هيئ��ت اجرايي 
كميته ملي المپيك باشيد، آن وقت كار تمام است 
و مسافر مي شويد، چه تيم يا ورزشكار داشته باشيد 
چه نداشته باش��يد. مي توان پرسيد كه المپيك 
تابس��تاني را به اس��كي چكار كه عبدي افتخاري 
رئيس سابق فدراسيون اس��كي در توكيو حضور 
داش��ته يا اينكه مجيد شايس��ته رئيس س��ابق 
فدراس��يون تنيس و مجيد كيهاني رئيس سابق 
فدراس��يون دووميداني كه در هيچ فدراس��يوني 
مشغول به كار نيستند، قرار بوده چه گلي به سر 
ورزشكاران ايران در المپيك بزنند كه مسافر توكيو 
شدند يا عليرضا رحيمي رئيس فدراسيون هندبال 
و محم��د عليپور رئيس انجمن فدراس��يون هاي 

ورزشي در حالي كه هيچ ورزش��كاري در توكيو 
نداشتند! پاسخ روشن است، تمام اينها عضو هيئت 

اجرايي كميته ملي المپيك هستند. 
از هم��ه اينه��ا بگذريم، حض��ور همزم��ان رضا 
صالحي امي��ري رئي��س كميته مل��ي المپيك و 
كيكاووس سعيدي دبيركل كميته ملي المپيك 
را در توكيو چطور مي شود توجيه كرد، يا با حضور 
همزمان مدير روابط عمومي كميته ملي المپيك و 
رئيس كمسيون رسانه هاي آن چگونه كنار بياييم. از 
حضور باديگاردهاي وزير ورزش هم فعلاً صرف نظر 
مي كنيم، حتماً خطري متوجه مسعود سلطاني فر 
بوده كه نياز به محافظ در ديار غربت داشته اند! پس 
مي توان نتيجه گرفت هر كه از اين قافله جا مانده 
مقصر خودش است، چراكه يا ممنوع الخروج بوده يا 
اينكه نتوانسته خودش را وابسته به اين سيستم نگه 
دارد، والا مي توانست مثل بهداد سليمي به عنوان 
عضو كادر سرپرس��تي كاروان اي��ران برود توكيو 
و نقش مشوق تمام ورزش��كاران را در سالن هاي 

برگزاري مسابقات ايفا كند. 
در اين ميان قصه مديران وزارت ورزش هم جالب 
توجه است؛ مسعود سلطاني فر، وزير ورزش كه اگر 
مجبور نبودند براي مراسمات رسمي تحويل دولت 
به ايران برگردند حتماً تا خاموش ش��دن مشعل 
رئيس كميته ملي المپيك را در توكيو همراهي 
مي كردند، اما وقتي نش��د بلافاصله معاون خود 
مهدي علي نژاد را راهي كرد كه نكند تيم وزارت نفر 
كم بياورد در المپيك. عبدالحميد احمدي ديگر 
معاون وزير ورزش هم كه مانند تمام رقابت هاي 
بين المللي در توكيو مش��غول كار فرهنگي بود و 

حضورش��ان هم حتماً لازم ب��ود. بالاخره ثمرات 
فرهنگي حض��ور او در مس��ابقات گوناگون طي 
سال هاي گذشته در ورزش كشور كاملًا واضح و 
هويداست و نبايد به آخرين سفر ايشان به توكيو 
عيب و ايرادی وارد كرد. از حضور طاهره طاهريان 
نايب رئيس بان��وان كميته ملي المپي��ك و ژاله 
فرامرزيان معاون بانوان وزير ورزش هم كه چيزي 
نگوييم بهتر است. يا حضور علي رغبتي مديركل 
دفت��ر برنامه ري��زي و نظ��ارت وزارت ورزش چه 

توجيهي مي تواند داشته باشد؟
واقعيت اين است كه داس��تان، داستاني تكراري 
و غم انگيز اس��ت. داس��تاني كه قرار نيست پاياني 
بر آن نوش��ته ش��ود، حتي با وج��ود كرونا و حتي 
با اع��لام محدوديت اعزام نفرات. آقايان مس��ئول 
با ربط و بي ربط بايد هميشه در مسافرت ها حضور 
داشته باش��ند. هزينه هايش هم اصلًا مهم نيست، 
به هرحال بيت المال هس��ت و دست حضرات در 
دست درازي به آن كاملًا باز است. لازم هم نيست به 
جايي پاسخگو باشند كه چرا و چگونه برمي دارند و 
بريز و بپاش مي كنند و دور هم خوش می گذرانند 
و به ريش مردم هم مي خندند. مردمي كه به سبب 
همين كرونا طي دو س��ال اخير شرايط سختي را 
مي گذرانند، اما ظاهراً كرونا اگر براي مردم نان و آب 

نداشته براي آقايان مسافرت داشته است. 
در نهاي��ت ب��از باي��د تش��كر كني��م از كرون��ا و 
محدوديت هايي كه ژاپني گذاشتند تا اين ليست 
بلندبالاي توريس��ت هاي ايران در توكيو بيش��تر 
و طويل تر از اي��ن نش��ود و ق��دري از بيت المال 

صرفه جويي شود. 
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سعيد احمديان

دنيا حيدري

به بهانه قهرماني خوزستاني ها در جام حذفي 
دست بالاي نكونام،دست پايين مجيدي

يك شنبه شب فرهاد مجيدي و جواد نكونام يك بار ديگر به هم رسيدند، 
دو آبي پوش و هم تيمي قديمي كه سال هاست رابطه پرفراز و نشيبي با 
هم دارند و  اين بار در كسوت مربي به هم رسيده بودند. البته اولين بار 
نبود، اما مي شود گفت حساس ترين رويارويي شان بود. پاي يك جام در 
ميان بود، نكونام روي نيمكت فولاد و مجيدي روي نيمكت استقلال 
تا اين بار دو مربي جوان فوتبال در فينال جام حذفي روبه روی هم قرار 
گيرند، جايي كه هم مجيدي و هم نكونام براي اولين جام شان در دوران 
كوتاه مربيگري شان دورخيز كرده بودند. دو مربي  كه علاوه بر اهداف 
بلندپروازانه شان در فصلي كه يك شنبه شب با سوت پايان بيژن حيدري 

در فينال جام حذفي تمام شد، روزهاي متفاوتي را تجربه كردند. 
   شيريني اولين جامي كه كسب شد

نكونام و فولاد برنده رويارويي يك شنبه شب بودند تا نام اهوازي ها روي 
جام حذفي به عنوان قهرمان حك ش��ود، اولين قهرماني تاريخ فولاد 
در جام حذفي ك��ه در كنار دو قهرماني قرمزهاي خوزس��تان در ليگ 
برتر قرار گرفت. در اين قهرماني نام نكونام را پررنگ تر از بقيه مي توان 
ديد. مربي جواني كه پنج سال پيش با پيشنهاد كي روش، كنار دست 
سرمربي پرتغالي به عنوان مربي تيم ملي كارش را آغاز كرد، يك تجربه 
هيجان انگيز كه سبب شد هافبك شماره 6 سابق تيم ملي، استارتش در 
مربيگري را در كنار يك نام بزرگ بزند. هرچند در ادامه با جنجال هايي 
كه بر سر تمديد قراردادش به وجود آمد با دلخوري از نيمكت تيم ملي، 
آن هم تنها پس از يك سال جدا شد. تجربه حضور در كنار كي روش، اما 
آنقدر بزرگ بود كه نكونام در اولين روزهاي مربيگري اش بتواند به اندازه 
سال ها حضور در دوره هاي مربيگري اندوخته جمع كند، اندوخته اي 
كه پس از حضور در تيم ملي در ليگ دسته اول و نشستن روي نيمكت 
خونه به خونه و در ادامه نساجي خودش را نشان داد كه چقدر ارزشمند 
بود و سبب شد نساجي با حضور نكونام سال 97 براي اولين بار به ليگ 
برتر صعود كند. مهم ترين پروژه نكونام از س��ال 98 و با حضور در تيم 
ليگ برتري فولاد رقم خورد، يك برنامه سه ساله كه در نهايت در سال 

آخر به گرفتن يك جام ختم شد. 
ذوق نكونام وقتي يك شنبه شب اصرار داشت به تنهايي با جام قهرماني 
حذفي عكس بگيرد، به خوبي نشان از جاه طلبي هاي مربي  داشت كه 
پس از چهار سال كه از شروع به كارش به عنوان سرمربي مي گذشت، 
توانس��ت اولين جام دوران مربيگري اش را به دست آورد، آن هم مربي 
جواني كه خيلي ها س��بك كار او را با كي روش مقايسه مي كنند؛ يك 
فوتبال دفاعي كه مالكيت و توپ را به حريف مي دهد و با استفاده از يك 
دفاع قوي روي ضدحمله ها براي ضربه زدن به حريفان تلاش مي كند. 
سبكي كه نكونام از كي روش ارث برده و توانسته است موفق باشد. اولين 
قهرماني نكونام، مسيري است كه مي تواند او را در سال هاي پيش رو به 

يك مربي مهم و تأثيرگذار در فوتبال ايران تبديل كند. 
  تلخي جامي كه از دست رفت

در سوي ديگر فرهاد مجيدي بازنده نبرد با نكونام بود، دو مربي  كه سعي 
كرده اند يك چهره متفاوت از مربيگري را عرضه كنند و نماينده نسل نوي 
مربيگري در ايران باش��ند، به خصوص كه سال ها بود دايره مربيگري در 
ايران محدود به اسامي تكراري و چهره هايي شده بود كه روي خوشي به 
دانش افزايي و به روز شدن به علم روز فوتبال دنيا نشان نمي دادند. مجيدي 
هم مانند نكونام كارش را با دس��تياري در يك تيم ب��زرگ آغاز كرد، اگر 
نكونام دستيار كي روش در تيم ملي بود، مجيدي هم دي 97 دستيار شفر 
در استقلال شد و در بهار 98 پس از جدايي مربي آلماني به صورت موقت 
در ادامه بازي هاي ليگ و ليگ قهرمانان به عنوان سرمربي مشغول شد. در 
دو سال گذشته او دو بار از هدايت استقلال كنار رفت و دوباره بازگشت تا 
ركورددار جابه جايي روي نيمكت آبي ها باشد. البته مجيدي در اين رفت و 
برگشت ها، يك بار هم در خرداد 99 هدايت تيم اميد را در دست گرفت كه 

تنها پس از سه ماه با توجه به اختلافاتش با حميد استيلي كنار رفت. 
مجيدي اما در ليگ بيستم با استقلال و تيمي كه با محمود فكري بسته 
شده رو به رو بود، اما با بازگشت دوباره به نيمكت آبي ها در پايان نيم فصل 
اول توانست استقلال را از اين رو به آن رو كند، اما در رقابت با پرسپوليس 
و سپاهان در ليگ آبي ها كم آوردند و در رده سوم قرار گرفتند. در حالي 
كه مجيدي انتظار داشت با رسيدن به فينال جام حذفي، اولين جام را 
براي استقلال كسب كند اما يك ش��نبه در ورزشگاه نقش جهان براي 
دومين سال متوالي باز هم دست اس��تقلال از رسيدن به جام حذفي 
خالی ماند تا مجيدي برخلاف نكونام همچنان در حسرت ثبت اولين 
جامش در دوران مربيگري اش باشد. مربي  كه مانند نكونام سعي كرده 

تيم هايش يك فوتبال نوين و به روز را به نمايش بگذارند.

وقتي حتي كرونا و محدوديت ها هم جلوي مسافرت مسئولان ورزش را به المپيك  نگرفت

توکيوگردی مديران از جيب بيت المال!

قهرماني بارساي بدون مسي
مصاف با يوونتوس نخستين بازي بارسا بعد از جدايي مسي بود. ديداري 
كه با برتري 3 بر صفر آبي واناري ها، جام خوان گامپر را براي كاتالان ها به 
دنبال داشت، اما حتي جام هم نتوانست هواداران خشمگين اين تيم را 
كه نتوانستند جدايي مسي را هضم كنند آرام كند، به طوري كه در طول 
بازي به خصوص دقايق ابتداي آن، هواداران بارسا در اعتراض به مديران 
باشگاه و در حمايت از ستاره جدا شده كاتالان ها فرياد »مسي، مسي« 
سر دادند. هرچند اين اعتراض ها راه به جايي نمي برد و اشك هاي مسي 
گواه اين بود كه ديگر هيچ راه بازگشتي نيست و راه فوق ستاره آرژانتيني 
بعد از سال ها از كاتالان ها جدا ش��ده است و برتري در بازي دوستانه با 

مسي هم مي تواند شروع جديد بارساي بدون مسي باشد.

طلاي گنج زاده خدايي بود

عنوان قوي ترين مرد جهان در انتظار داوودي
محمدحسين برخواه به تداوم درخش��ش تنها مدال آور وزنه برداري       خبر
كشورمان خوشبين است. سرمربي تيم ملي وزنه برداري در گفت وگو 
با ميزان با اشاره به نايب قهرماني علي داوودي در توكيو اظهار داشت: »داوودي نمايش بسيار خوبي 
در دسته فوق سنگين داشت. او مي توانست وزنه هاي س��نگين تري را هم بالاي سر ببرد، ولي چون 
امكان رسيدن به نفر اول نبود، ترجيح داديم وزنه هايي كه مدال نقره اش را قطعي مي كند مهار كند. 
داوودي توانايي بالايي دارد و از نظر سني در ش��رايط خوبي است و در صورتي كه طبق برنامه پيش 
برود، مي تواند با درخشش در مسابقات جهاني ۲۰۲3 و المپيك ۲۰۲۴ پاريس، دوباره عنوان قوي ترين 
وزنه بردار جهان را به ايران بازگرداند. المپيك به پايان رسيده، اما بايد تأكيد كنم چه پيش از المپيك 
و چه حين مسابقات نه تنها هيچ حمايتي از ما نشد، بلكه يكس��ري افراد نيز درصدد تخريب بودند. 
اميدوارم فدراسيون وزنه برداري در فاصله كوتاه باقيمانده تا آغاز بازي هاي آسيايي بتواند امكانات و 

تجهيزات لازم و به روز را تهيه كند تا وزنه برداران ايراني بتوانند همپاي خارجي ها تمرين كنند.«

س��ي و دومي��ن دوره بازي هاي 
شيوا نوروزي
      بازتاب

المپيك با همه فراز و نشيب هايش 
سرانجام به پايان رسيد و مسئولان 
كشور ميزبان و كميته بين المللي المپيك از نحوه برگزاري بازي ها 
رضايت كامل دارند. پس از تعويق يك س��اله بازي ه��ا، ژاپني ها با 
مشكلات جدي و خسارت هاي سنگين مالي مواجه شدند. ضمن 
اينكه در آستانه شروع مسابقات كرونا دوباره در اين كشور اوج گرفت 
و اعمال مقررات سختگيرانه تنها راه جلوگيري از همه گيري كرونا 
در دهك��ده المپي��ك ب��ود. كميت��ه برگ��زاري طب��ق برنامه با 
س��ختگيري هاي اعصاب خردكن المپيك ۲۰۲۰ را به سرانجام 
رساند، با اين حال ۴58 تست مثبت كرونا به ثبت رسيد و ژاپني ها 
حالا بايد به فكر بازي هاي پارالمپيك باش��ند. يوش��يهده سوگا، 
نخست وزير اين كشور ميزباني اين دوره از المپيك را شگفت انگيز 
توصيف كرد: »به لطف عملكرد ورزشكاران، اين المپيك شگفت انگيز 
شد. مي خواهم تمامي ورزشكاراني كه در المپيك موفق شدند و 

آنهايي كه نتوانستند به هدف شان در گام پاياني برسند را ستايش 
كنم. ناظران خارجي اقدام هاي ما عليه ويروس كرونا را بسيار سخت 
توصيف كردند و تلاش هاي ژاپن را ستودند. برخي ها نيز با ستايش 
كارمان اع��لام كردند ك��ه المپيك به دلي��ل برگ��زاري در ژاپن 
موفقيت آميز بود. صميمانه از پرس��نل بازي ها، كادر بهداشتي و 
داوطلبان افتخاري قدرداني مي كنم.« رئيس IOC نيز همدلي را 
عامل موفقيت آميز بودن پروژه المپيك خواند. توماس باخ كه يكي 
از حاميان برگزاري بازي ها در موعد مقرر بود در مراسم اختتاميه 
المپيك ۲۰۲۰ اظهار داشت: »بهترين ورزشكاران جهان به توكيو 
آمدند تا رؤياهاي المپيك به حقيقت بدل شود. مردم ژاپن در اين ايام 
به يك دستاورد بزرگ رسيدند و جا دارد از همه آنها بابت اين ميزباني 
خوب تشكر كنم. ورزش پيام آور شادي، دوستي و همدلي است. همه 
ورزشكاران، مردم ژاپن را فراموش نخواهند كرد. بايد از مسئولان 
كميته ملي المپيك، مردم ژاپن و رئيس جمهور ژاپن بابت برگزاري 

اين دوره از بازي ها و تعهدي كه داشتند تشكر كنم.«

هم IOC راضي است، هم ژاپني ها

المپيك شگفت انگيز!

ش��هرام هروي 
اشرف رامين

    چهره
كس��ب م�دال 
ي  ي ه���ا ز با
المپيك را ح��ق كارات��ه ايران خواند. س��جاد 
گنج زاده تنها نماينده تيم ملي مردان با درخشش 
در تاتامي توكيو و پس از ديسكاليفه شدن حريف 
عربستاني اش اولين و آخرين مدال طلاي كاروان 
و اولين مدال كاراته ايران در تاريخ المپيك را به 

ارمغ��ان آورد. س��رمربي موفق تي��م ملي حالا 
خوشحال از نتيجه به دس��ت آمده، آن را لطف 
خدا عنوان مي كند و مي گوي��د: »معتقدم اين 
نش��ان زرين حق كاراته ايران بود و اگر اتفاقات 
نبود كاراته كش��ورمان توان زيادي داشت تا به 
مدال هاي بيشتر برسد. اين مدال طلا را به مردم 
ايران، به خصوص خانواده كاراته تقديم مي كنم 
و اميدوارم اين آخرين المپيك كاراته نباش��د و 
دوباره ب��ه بزرگ ترين رويداد ورزش��ي جهان 
بازگردد. باز هم به من ثابت شد كه دست خداوند 
بالاترين دست هاست. در روز مسابقه نيز اتفاقات 
خوبي در س��الن تمرين رخ نمي داد كه دوست 
ندارم در موردش حرفي بزن��م، حتي در فينال 
ضربه اي كه حريف عربستان در ثانيه هاي نخست 
زد اصلًا به س��جاد اصابت نكرد كه متأس��فانه 
سه امتياز به او داده شد. معتقدم خداوند مدال 
طلاي المپيك را به فردي رساند كه بيشترين 
تلاش را در بي��ن 1۰كاراته كاي المپيكي انجام 
داده بود. انس��ان ها با اعتقاد خود زنده هستند. 
هيچ وقت نخواستم تظاهر كنم. مردم بدانند اهل 
تظاهر نيس��تم و همين كه در بدترين شرايط 
بهترين اتفاقات برايم رخ داد، نشان از اين دارد كه 

لطف خداوند شامل حالم شده است.«

آسيب ديدگي جدي عباسعلي
حميد عباسعلي، بانوي كاراته كار ايران كه در پي كسب دو برد و دو باخت 
و به دليل مصدوميت از ناحيه زان��و در مصاف با حريف چيني در آخرين 
ديدار خود از راهيابي به نيمه نهايي المپيك بازماند، حالا به گفته غلامرضا 
نوروزي، رئيس فدراسيون پزشكي ورزش��ي و سرپرست گروه پزشكي 
اعزامي ايران به المپيك توكيو ۲۰۲۰ با آسيب ديدگي استخوان درشت ني 
و احتمال پارگي ACL پاي چپ مواجه شده است. البته با توجه به اينكه 
عباسعلي لنگ لنگان به سالن گرم كردن رفت و حتي توان صحبت بعد از 

مسابقه را هم نداشت مشخص بود كه مصدوميت او بايد جدي باشد.

دنبال تكرار افتخارآفريني جاکارتا هستم
شاهين ايزديار، قهرمان بازي هاي پاراآسيايي جاكارتا از تلاشش براي تكرار 
افتخارآفريني بازي هاي آس��يايي جاكارتا در پاراآسيايي ۲۰۲۲ چين خبر 
مي دهد: »با وجود كرونا تمريناتم را متوقف نكردم و روزي شش جلسه شنا 
در استخر آزادي و سه جلسه بدنسازي انجام مي دهم تا از نظر بدني دچار افت 
نشوم. در استخر نگراني ندارم، اما سالن بدنسازي به دليل عمومي بودن خيلي 
شلوغ است، ولی با ماسك تمرين مي كنم. با اين حال چون هنوز واكسن نزده ام 
نگران ابتلا به كرونا هستم. اما افت سال گذشته را جبران كردم و هدفم كسب 
سهميه ورودي پاراآسيايي ۲۰۲۲ چين است، چراكه مي خواهم موفقيت 
جاكارتا را در چين هم تكرار كنم. البته بعد از مسابقات جهاني۲۰19 لندن 
كه حضورم در رنكينگ پنجم جهان را به دنبال داشت در هيچ مسابقه اي 
شركت نكردم، اما تا پايان سال اگر حداقل يك تورنمنت برون مرزي براي شنا 

پيش بيني شود دوباره می توانم در چين افتخارآفريني كنم.«

سردرد تاکتيكي پوچتينو با ورود مسي
صحبت درباره ورود قريب الوقوع مس��ي به 
پاريس باعث شده صدها طرفدار پی اس جی 
در خارج از فرودگاه لو بورژ در شمال پاريس 
كه اغل��ب توس��ط پی اس ج��ی و تيم ملي 
استفاده مي ش��ود، منتظر بمانند. مسي از 
زماني كه مالكان ثروتمند قطري QSI اين 
باشگاه را 1۰ س��ال پيش تصاحب كردند، 
تبديل به بزرگ ترين ستاره اي مي شود كه 
به پارك دوپرنس مي آيد. حتي س��ن مسي 
كه 3۴ ساله است تأثير چنداني بر تحول بزرگي كه ورود او در فوتبال فرانسه 
و فراتر از آن ايجاد مي كند، نخواهد داشت. اما پوچتينو، هموطن آرژانتيني 
مسي كجا قرار است در تركيب از او استفاده كند، آن هم در حالي كه نيمار، 
كيليان امباپه، آنخل دي ماريا و مائورو ايكاردي را در خط حمله در اختيار دارد. 
نگاهي به تركيبات تاكتيكي احتمالي پی اس جی با مسي نشان می دهد كه در 
سيستم 3-3-۴، مسي در سمت راست حمله، نيمار در سمت چپ و امباپه از 
وسط در نقش مهاجم وسط مورد نظر خود بازي مي كند. مسي بارها در بارسا 
در اين نقش بازي كرده است. اما در حالي كه 3-3-۴ امنيت بيشتري را در 
خط مياني ارائه مي دهد، جايي براي دي ماريا وجود ندارد. در سيستم-۴-۲

1-3 اين بار دي ماريا جاي خود را در جناح راست مي گيرد و مسي پشت امباپه 
در نقش بازي ساز بازي مي كند و نيمار دوباره از سمت چپ حمله مي كند. اين 
فوق العاده است، اما حضور دو هافبك دفاعي، يعني ماركو وراتي و خريد جديد 
جورجينيو واينالدوم، پی اس جی را در برابر ضدحملات آسيب پذير مي كند. 
سيستم ۲-5-3  احتمالاً بهترين گزينه با پيشروي مسي در كنار امباپه و 
نيمار است  اما اس��تفاده از  اين تركيب بار ديگر به ضرر دي مارياست  و به 
نيمكت نشينی او منجر خواهد شد كه بدون شك بهترين بازيكن پی اس جی 

در فصل گذشته به همراه امباپه و دروازه بان كيلور ناواس بود.

جروم  پوگمير

 AP

جبران ناکامي ها تغيير نگاه مي طلبد
پرونده المپيك توكيو بسته شد، درست مثل همه المپيك هاي قبلي كه 
موفق يا ناموفق داستان شان به انتها رسيد. مسئله اما امروز بررسي دليل 
افت نتايج كسب شده در المپيك است و مدال هايي كه مجموع آن از 
تعداد مدال هاي به دست آمده در المپيك قبلي نيز كمتر است. اتفاقاتي 
كه نمي توان مقصر اصلي آن را ناداوري ها دانس��ت. البته به شرط آنكه 
قصدي براي پله كردن اين ناكامي براي رسيدن به موفقيت يا حداقل 

تحول در المپيك بعدي وجود داشته باشد. 
اس��تارت كار را تكواندو زد، اما اس��تارتي پرانتقاد. برگزاري جلسه اي 
براي بررسي دليل ناكامي هاي رخ داده در توكيو كه البته همانطور كه 
كرمي نيز اش��اره  كرده بود بايد قبل از اعزام تكواندوكاران و در مراحل 
آماده سازي برگزار مي شد براي استفاده از دانش ها و تجربيات. با وجود 
اين امروز هم بدون هيچ ترديدي نياز به بررسي دليل ناكامي هاست تا 
با جبران آنها يا  گام برداشتن در مسير جبران آن شاهد اتفاقات تازه اي 

در ورزش كشور باشيم.
جلساتي كه تجربه نشان داده دير يا زود توس��ط فدراسيون ها برگزار 
مي شود، اما مسئله مهم در اين بين تنها برگزار كردن جلسات بررسي 
نيست، بلكه چگونگي برگزاري اين جلسات و كيفيت آنهاست، نه كميت 
آن، چراكه پيش از اين ش��اهد برگزاري جلس��ات پرتعداد اين چنيني 
بوده ايم. جلساتي كه كوچك ترين ثمره اي به دنبال نداشته و گواه آن 
نيز نتايج به دست آمده در المپيك توكيو است. نتايجي نااميد كننده از 
تيم اميد كه دستاورد بي توجهي آقايان در كيفي بودن كارهايي است 

كه انجام مي دهند!
ديگر مسئله مهم، اما زمان بررس��ي و انجام اقدامات لازم براي جبران 
ناكامي هاي رخ داده در توكيو است. در واقع بزرگ ترين عامل ناكامي ها 
بي هيچ ش��ك و ترديدي بي توجهي به نحوه آماده سازي و مهيا كردن 
زيرس��اخت هاي لازم ب��راي حضوري پرق��درت در مس��ابقاتي چون 
المپيك است. نگاهي گذرا به كش��ورهاي موفق در اين زمينه نشان از 
برنامه هاي بلندمدت و اصولي دارد. اما آي��ا ورزش ايران هرگز در هيچ 
يك از المپيك هاي قبلي حتي لندن كه موفقيتي چشمگير را به دنبال 
داشت برنامه ريزي مدون و چهار س��اله اي را براي آماده سازي داشت؟ 
پاسخ بدون ترديد منفي اس��ت، چراكه بر كسي پوش��يده نيست كه 
به رغم تلاش هاي طاقت فرساي ورزشكاران، آقايان مسئولي كه وظيفه 
برنامه ريزي و مهيا كردن شرايط را براي آماده سازي ورزشكاران داشتند 
در اين زمينه عملكرد قابل دفاعي نداشتند. مسئله اي كه نتيجه آن افت 

نتايج حاصله در المپيك است. 
ناكامي هاي اخير اما دليل خوبي است تا براي يك بار هم كه شده آقايان 
از همين ام��روز تصميمي جدي بگيرند براي بررس��ي دقيق و اصولي 
دلايل برآورده نش��دن انتظارات و رقم خوردن شكست هايي كه باعث 
شد كاروان اميد با كسب تنها هفت مدال )سه طلا، دو نقره و دو برنز( به 
كار خود در توكيو پايان دهد. موفقيت در المپيك و حتي ديگر مسابقات 
مهم بين المللي نيازمند برنامه ريزي طولاني مدت است، اما اين روند در 
ورزش ايران در چند ماه منتهي به اين رقابت ها حائز اهميت می شود. 
مسئله اي كه تأثير مستقيمي در نتيجه گيري ورزشكاران در مسابقاتي 
چون المپيك دارد، اما اين اش��تباه تكراري تاكنون تجربه نشده براي 
تغيير رويه آقايان، رويه اي كه براي ورزش ايران جز ناكامي و حسرت 
چيزی به جا نگذاشته است و بايد ديد آيا اين مرتبه نيز آقايان به همان 
راه هميش��گي مي روند يا براي يك بار هم كه ش��ده به طور اصولي در 
راس��تاي آسيب شناس��ي هاي توكيو گام برمی دارند و از همين امروز 
درصدد برنامه ريزي براي المپيك بعدي برمي آيند تا شاهد نتايج قابل 
توجهي در رقابت هاي چهار س��ال بعد باشيم. مس��ئله اي كه در ديگر 
كشورها ساليان سال اس��ت كه به يك اصل تبديل شده، اما در ورزش 
ايران همچنان در مرحله مطالبات مردمي باقي مانده است، آن هم در 
شرايطي كه كارشناسان بارها و بارها به اهميت برنامه ريزي بلند مدت و 

آسيب شناسي اصولي و كيفي براي نيل به موفقيت تأكيد كرده اند.


